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Najniższe cenyNajniższe ceny

Największy wybór
Największy wybór

Węgrzce, ul. Forteczna 1,     tel. 502 78 79 78

Z TYM KUPONEM Z TYM KUPONEM 
DO DO 15%15% RABATU  RABATU 
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MONTAŻ GRATIS
MONTAŻ GRATIS  !! *
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www.marlibo-medica.plwww.marlibo-medica.pl
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     rehabilitacja
     terapia manualna
     zabiegi specjalistyczne
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     szkoła rodzenia
     rehabilitacja niemowląt  

  
  

  
  
  

   

   

Rejestracja (32) 62 61 731, OLKUSZ, ul. Pakuska 64
Centrum Medyczno-Rehabilitacyjne Marlibo-Medica w Olkuszu

leczenie zwyrodnień i bólu kolana
ORTOPEDA
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KUPON RABATOWY

ul. Główna 55 Bolesław (Dworek)

każdy rodzaj dużej pizzy
 z dostawą do domu

14, 15 i 16 marca 2014 r

tel.tel.  3232  642642  4040  1010

1
20 zł

Restauracja SorrentoRestauracja Sorrento
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    Bezpłatny dwutygodnik           

zadzwoń!

Pożyczka
na dowolny         cel nawet do

25 000 zł

tel. 796 352 282
* koszt połączenia wg stawki operatora

minimum formalności

profesjonalna obsługa

elastyczna oferta

długi okres
kredytowania

szybka decyzja kredytowa

Mała Profi Credit - żółta.indd   1 2014-03-05   22:00:48

Process CyanProcess MagentaProcess YellowProcess Black

Pracujesz?  Ryzykujesz!

Dieta cud!
Radny Zygmunt Solecki to umysł ścisły i praktyczny zarazem. Niedawny 

wiceprzewodniczący Rady Powiatu, kiedy tylko z końcem 2013 roku znalazł 
się w ławach opozycji, zrezygnował z pracy w komisjach uchwałodawczego 
gremium. Decyzję podjął – jak mniemam – po lekturze regulaminu rady. 
Na podstawie dokumentu wysnuł oczywisty wniosek, że praca w komisjach 
niesie za sobą ryzyko utraty części diety, która dla zwykłego członka po-
wiatowego gremium wynosi miesięcznie 1324 zł i 85 gr netto.

czym rzecz – zapyta zbulwersowany 
Czytelnik? Otóż w regulaminie pracy 
Rady Powiatu w Olkuszu zapisano, że 
nieobecność na posiedzeniu członka 

komisji kosztuje utratę 10 procent należności die-
ty. Równocześnie omawiany dokument nie na-
rzuca członkom rady obowiązku przynależności 
do komisji. Czyli, kto nie ryzykuje, ten… kasuje!

Logika decyzji Zygmunta Soleckiego (który 
pieniądze ma) zbulwersowała pozostałych ra-
dnych, uczestników XXXIX sesji Rady Powiatu. 
Z jednej strony wywołała debatę o pryncy-
piach uczestniczenia w samorządowym gremium 
uchwałodawczym, z drugiej skłoniła do dyskusji 
nad istotą i zasadnością diet, które w swym 
zamyśle są rekompensatą za pracę na rzecz rady.

Ustawy o samorządzie powiatowym w sposób 
jednolity kształtują konstrukcję mandatu radne-
go jako zbiór praw i obowiązków oraz związanej 
z nimi odpowiedzialności przysługujących ra-
dnemu jako reprezentantowi wspólnoty samo-
rządowej. Jego mandat jest wolnym, toteż nie 
wiążą go instrukcje i polecenia wyborców, nie 
ma obowiązku składać im sprawozdań ze swo-
jej działalności. Jedyną sankcją, jaką mogą 
zastosować wobec niego wyborcy, jest nie 
wybranie go na kolejną kadencję. Ustawodawca 
sprecyzował obowiązki radnego, który winien 
kierować się dobrem wspólnoty samorządowej 

powiatu, utrzymywać stałą więź z mieszkańcami 
oraz ich organizacjami, przyjmować zgłaszane 
przez mieszkańców postulaty i przedstawiać 
je organom powiatu. Ponadto radny został 
zobowiązany do brania udziału w pracach or-
ganów powiatu oraz powiatowych jednostek 
organizacyjnych, do których został wybrany lub 
desygnowany.

Wróćmy do Olkusza, do budynku przy ul. 
Mickiewicza 2 i porozmawiajmy o rzeczywistości 
panującej w Radzie Powiatu, w której zasiada 23 
członków. W ramach uchwałodawczego gremium 
działa 8 komisji. Regułą jest, że każdy z radnych 
jest członkiem 2-3 komisji. Wyjątek stanowi 
Zygmunt Solecki z Osieka. Rekompensata przy-
pada wszystkim.

Niefunkcyjny radny pobiera dietę podsta-
wową wynoszącą 1324 zł i 85 gr. Takich sze-
regowych członków Rady jest obecnie ledwie 
czterech: Henryk Kieca, Jerzy Kwaśniewski, 
Andrzej Osuch i wspomniany wcześniej Zygmunt 
Solecki. Pozostali są bądź nieetatowymi członami 
Zarządu (3 osoby) - dieta 1854 zł, szefami komisji 
– dieta 1589 zł, wiceprzewodniczącymi komisji 
– dieta 1457 zł. Ponadto przewodniczący Rady 
Powiatu pobiera 1854 zł a jego zastępca 1589 
zł. Za nieusprawiedliwioną nieobecność...

W

ciąg dalszy na stronie 9
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Do każdego przeglądu 
mycie gratis lub upominek

Bolesław ul. Główna 67a

Przeglądy rejestracyjne 
Przeglądy rejestracyjne 

  wszystkich pojazdów  wszystkich pojazdów

tel. 32 642 38 18tel. 32 642 38 18
         504 852 677         504 852 677

WYMIANA OPON już od 45zł !WYMIANA OPON już od 45zł !
Klimatyzacja od 90 złKlimatyzacja od 90 zł
Części samochodoweCzęści samochodowe
Geometria kółGeometria kół
WulkanizacjaWulkanizacja
Auto SerwisAuto Serwis

BB ll łł lll GGGłłóóóóó 66677
MYJNIA BEZDOTYKOWA

AKUMULATORYAKUMULATORY
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OPTYK OKULISTA 
KLUCZE, ul. Zawiercianska 4
www.optykokulistaklucze.pl        tel. 501 506 547

Salon czynny od poniedziałku do piątku w godz. od 10 do 17 oraz w soboty od 9 do 13
Okulista Małgorzata Lekston przyjmuje w środy i piątki od godz. 14 do 17

ROZWIĄZANIE DLA CIEBIE!

rabatu na wszystkie
okulary progresywne

JZO,ESSILOR, SHAMIR, HOYA
tylko do końca marca 2014!

OKULARY PROGRESYWNE!
OKULARY PROGRESYWNE!

2525  %%
Soczewki progresywne dla osób po 40 roku życia - umożliwiają obserwację obszaru:

 Przedmiotów dalekich - telewizja, kino, jazda samochodem
Przedmiotów na odległościach pośrednich - biurko,  komputer

Przedmiotów z bliska - czytanie, telefon komórkowy

* od stycznia  2014 proponujemy Państwu promocyjny kredyt na zakup okularów! 

Bez pierwszej wpłaty i bez prowizji. Kredyt jest udzielany na okres 3, 5 lub 8 miesięcy

WIĄWIĄ

,
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Procesowa rzeczywistość
Rośnie temperatura wokół olkuskiego szpitala. Burzą się lokalne media, skala agresji na internetowych 

forach wzrasta. Widoczny to znak zbliżających się rozstrzygnięć wyborczych, których w najbliższych miesiącach 
szczególny natłok. Zdaniem pewnych kręgów polityczny sukces będzie można łatwiej osiągnąć eksploatując 
temat olkuskiej lecznicy. Na szpitalu budują swoją pozycję, szpitalnym biczem okładają konkurencję.

Pożar stodoły
w Braciejówce

Tragicznie rozpoczął się bieżący miesiąc 
dla jednego z gospodarzy w Braciejówce. 
1 marca ogień strawił całą jego stodołę wraz 
ze znajdującym się w środku ciągnikiem rol-
niczym, przyczepami oraz rozrzutnikiem. 
Trwa szacowanie strat, ale już teraz wiado-
mo, że wyniosą kilkadziesiąt tysięcy złotych. 
Policja nie ustaliła jeszcze przyczyn pożaru.

Unieważnić przekształcenie ZOZ?
Kolejny akt zawieruchy wybuchł przed 

kilkunastoma dniami i był związany z 
wniesieniem, 29 stycznie br., do Woje-
wódzkiego Sądu Administracyjnego skargi na 
podjętą 9 września 2012 roku Uchwałę Rady 
Powiatu w Olkuszu w sprawie przekształcenia 
Zespołu Opieki Zdrowotnej. W roli skarżącego 
wystąpiła prokurator Barbara Kapera z Działu 
ds. cywilnych, administracyjnych i nieletnich. 
Zarzuciła Radzie Powiatu naruszenie ustawy 
o samorządzie powiatowym, poprzez wyz-
bycie się przez Radę Powiatu w Olkuszu re-
alizacji zadań publicznych z zakresu ochrony 
zdrowia i przekazanie ich spółce kapitałowej 
Nowy Szpital Sp. z o.o. pomimo ustawowego 
zlecenia tych zadań jednostkom samorządu 
terytorialnego oraz ustawy o zakładach opieki 
zdrowotnej poprzez błędne przyjęcie, iż prze-
kazanie zadań ZOZ w Olkuszu nieistniejącemu 
w dniu podjęcia uchwały NZOZ-owi zapewni 
dalsze nieprzerwane udzielanie świadczeń 
zdrowotnych bez istotnego ograniczenia ich 
dostępności, warunków udzielania i jakości. W 
uzasadnieniu Prokurator powołała się na zapisy 
Konstytucji RP, zgodnie z którymi władze pub-
liczne mają obowiązek zapewnić wszystkim 
obywatelom równy dostęp do świadczeń me-
dycznych ze środków publicznych.

Należy zaznaczyć, że Uchwała z 9 września 
2009 roku dotycząca przekształcenia Zespołu 
Opieki Zdrowotnej, jak wszystkie samorządowe 
akty prawa miejscowego, została przeana-
lizowana przez wojewodę małopolskiego w 
ramach uprawnień nadzoru. Wojewoda nie 
znalazł przesłanek, aby uchwałę uchylić, mimo 
płynących protestów od pracowników ZOZ i 
działających w szpitalu ZZ, które atakowały 
„złodziejską prywatyzację”, „kręcenie lodów” 
oraz przygotowanie „ciepłej posadki” dla „nieu-
dacznego kolegi Pana Starosty”. Akt został 
ogłoszony w dzienniku urzędowym wojewódz-
twa i zaczął obowiązywać.

Warto porzucić związkowy język i zasta-
nowić się czy rzeczywiście przekazanie przez 
powiat wykonywania zadania publicznego 
podmiotowi niepublicznemu pozbawia takie 
zadanie charakteru publicznego? Odpowiedzi 
na tak postawione pytanie można znaleźć 
w konstytucji i ustawach. Zadania publiczne 
to takie, które służą zaspokajaniu określonej 
społeczności i realizowane w interesie publi-
cznym. Warunki i zakres udzielania świadczeń 
określa ustawa o świadczeniach opieki zdro-
wotnej fi nansowanych ze środków publicznych, 
gdzie stwierdzono, że podstawą udzielania 
świadczeń jest umowa o ich udzielaniu za-
warta między świadczeniodawcą, a dyrektorem 
oddziału wojewódzkiego NFZ. Jeśli taka umowa 
między niepublicznym ZOZ a NFZ jest zawarta, 
to wtedy można uznać, że warunki określone w 
Konstytucji są spełnione.

Staje zatem pytanie kolejne: czy jednostki 
samorządu terytorialnego muszą wykonywać 

zadania publiczne tylko poprzez swoje organy? 
Odpowiedź brzmi NIE! W coraz większym sto-
pniu powierza się je niepublicznym instytucjom, 
co nie oznacza rezygnacji z odpowiedzialności 
za realizację zadań ochrony zdrowia. Opinie 
prawne wskazują – cytuję za „Rzeczpospolitą” 
że, przekazywanie zadań publicznych podmio-
tom niepublicznym znajduje swoje umoco-
wanie w konstytucyjnej zasadzie pomocniczości. 
W kontekście zasady subsydiarności rola 
władzy publicznej uważana jest za wtórną i 
pomocniczą, bo stanowi jedynie środek reali-
zacji celów jednostek i społeczności.

Zasadność skargi Prokuratury Okręgowej 
w Krakowie na Uchwałę Rady Powiatu w 
Olkuszu rozstrzygnie Wojewódzki Sąd Admini-
stracyjny. Interes powiatu będzie przed sądem 
reprezentować  radczyni prawna Małgorzata 
Grzybowska. Jej kandydaturę, przedstawioną 
przez Zarząd Powiatu, zaaprobowała Rada w 
stosownej uchwale. 

Należy zauważyć, że ewentualne uchylenie 
Uchwały Rady Powiatu sprzed czterech i pół 
roku nie cofnie bynajmniej olkuskich spraw 
szpitalnych do roku 2009. Rzeczywistość roku 
2014 nie zniknie. Podpisanych umów cywilno-
prawne nie sposób, od tak, unieważnić.   

Niegospodarność?
Przeciwny procesowi przekształcenia ZOZ i 

przekazanie spółce „Nowy Szpital” prowadzenie 
olkuskiego szpitala Jan Orkisz w 2010 roku 
postanowił sprowadzić do Olkusza kontrolerów 
NIK, aby prześwietlili prawidłowość i legalność 
zmian. Początkowo sojuszników szukał w gro-
nie parlamentarzystów PiS. Bezskutecznie. W 
sukurs przyszli dopiero posłanka Bożena Kot-
kowska z Unii Pracy oraz były minister zdrowia 
Marek Balicki. 

W drugiej połowie 2011 roku kontrolerzy 
delegatury NIK w Krakowie sprawdzili stosowne 
dokumenty. W protokole końcowym, datowa-
nym na 25 listopada 2011 roku, nie podważyli 
prawidłowości  procesu przekształceniowego. 
Wskazali natomiast na kilka uchybień, 
miedzy innymi na fakt, że wysokość czynszu 
dzierżawnego, jaki spółka Nowy Szpital płaci 
powiatowi, nie została rzetelnie ustalona i 
że czynsz nie pokrywa kosztów amortyzacji 
majątku ZOZ. Ponadto wnieśli zastrzeżenia do 
wyceny niektórych elementów majątku szpi-
tala. Przedstawiając powyższe oceny i uwagi, 
zalecili ustalenia stawek czynszu na poziomie 
odpowiadającym dekapitalizacji nieruchomości 
oraz majątku ruchomego.

W maju 2012 roku NIK skierował do Proku-
ratury Rejonowej w Olkuszu zawiadomienie o 
podejrzeniu popełnienia przestępstwa w pro-
cesie przekształcenia szpitala oraz zarządzania 
majątkiem ZOZ przez poprzednie i obecne 
władze powiatu. Wówczas Jan Orkisz doszedł 
do wniosku, że istnieją okoliczności mogące 
wywołać uzasadnioną wątpliwość co do 
bezstronności prowadzących postępowanie w 
Olkuszu i zawnioskował o przejęcie śledztwa 

przez Prokuraturę okręgową w Krakowie. Od 
12 listopada 2012 śledztwo w sprawie przejął 
Wydział ds. Przestępczości Gospodarczej Proku-
ratury. Pod koniec stycznia br. funkcjonariusze 
policji, na polecenie Prokuratury, zabezpieczyli 
w olkuskim Starostwie dokumenty związane z 
procesem przekształcania szpitala i sprawowa-
nia przez Powiat nadzoru nad tą jednostką oraz 
komputery osób pracujących przy procesie 
przekształceniowym. 

Informacja o prokuratorskich działaniach 
ożywiła polityczną scenę Olkusza. Stała się 
pretekstem do wyrażania sądów łatwych, 
twardych, oczywistych, że… „oliwa choć nie 
żywa…”, że „sprawiedliwości wreszcie…”.  Brakło 
niestety refl eksji nad przyczynami decyzji z roku 
2009, nad poszukiwaniami skuteczniejszych 
form działania lecznicy, brakło rzetelnych ocen 
obecnego stanu usług medycznych.

Należy mieć nadzieję, że w niedługim cza-
sie Wojewódzki Sąd Administracyjny sprawdzi 
legalność podjętej Uchwały z 9 września 
2009 roku w sprawie przekształcenia ZOZ 
w Olkuszu. O wyrok można być spokojnym. 
Chciałbym także, aby  prokuratura w Krakowie 
zdecydowała, czy zamierza w sądowym procesie 
zweryfi kować wątpliwości co do prawidłowości, 
staranności i rzetelności prowadzonych proce-
dur szpitalnych przemian. Marzy mi się, aby w 
rozmowach o szpitalu nazywać rzeczy takimi, 
jakie są. Wskazywać na pozytywne zmiany or-
ganizacyjne, doposażenie, redukcję adminis-
tracji (tak chwaloną w starostwie), podnosić 
walor olkuskiego szpitala, wspierać, zabiegać o 
rozszerzenie oferty leczniczej z pożytkiem dla 
wszystkich pacjentów. Przypominam, że Po-
wiat Olkuski, likwidując ZOZ, nie pozbywa się 
majątku, a jedynie udostępnia go na podstawie 
umów najmu i dzierżawy „Nowemu Szpitalowi”, 
którego powiat jest 30-proc. właścicielem.

I marzy mi się wreszcie, aby o szpitalu 
olkuskim mówić w kontekście jego statuto-
wych powinności i nie wykorzystywać go do 
jakichkolwiek politycznych korzyści. W marcu 
2012 roku, posłanka Julia Pitera, odpowiadając 
na kolejną korespondencję Jana Orkisza w 
sprawie potencjalnych nieprawidłowości do 
jakich miało dojść przy przekształcaniu ZOZ-
u w Olkuszu  napisała nie bez racji, że jego 
działania podważają zaufanie do olkuskiej 
służby zdrowia i zaproponowała, aby Jan Or-
kisz rozważył, „czy bycie wiceprzewodniczącym 
Międzyzakładowego Związku Zawodowego 
Pracowników Ochrony Zdrowia ZOZ, którego 
zadaniem jest przede wszystkim zabieganie 
o sprawy związkowe oraz własna praca na 
stanowisku specjalisty ds. spraw bhp i p.poż 
w NZOZ Nowy Szpital w Olkuszu, a więc 
przekształconej instytucji będącej przedmio-
tem Pana interwencji, nie stoi w konfl ikcie z 
funkcją przewodniczącego Komisji Rady Po-
wiatu ds. Promocji i Ochrony Zdrowia.” 

Jerzy Nagawiecki

Wspomnienie
Jana Kałuży

W lutym br. odszedł na zawsze Janusz 
Kałuża, muzyk którego w Olkuszu znał każdy. 
Od młodości związany był z olkuską orkiestrą 
dętą, gdzie wcześniej grał jego ojciec. Swą 
przygodę z założoną blisko 100 lat temu 
orkiestrą rozpoczął w 1955 r. Wszyscy znają 
go również z najdłużej działającego w sre-
brnym mieście zespołu Olkuszanie. Wkrótce 
obchodziłby 68 urodziny.
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Kolonia, ul. Bolesławska 117, BOLESŁAWKolonia, ul. Bolesławska 117, BOLESŁAW

AUTOAUTO
SERWISSERWIS

www.autoserwis.boleslaw.netwww.autoserwis.boleslaw.net

LASKI

KATOWICE
94

OLKUSZ

KARCZMA 
BIDA

BOLESŁAW

PROMOCJE !
tel. 788 994 461tel. 788 994 461 

Klocki hamulcowe - 25%
Wycieraczki od 9,99zł
Kasowanie błędów od 30zł

Komputerowe 
ustawianie zbieżności 50zł
Wymiana rozrządu od 199zł
Wymiana sprzęgła od 260złNajniższe cenyNajniższe ceny

OSOBOWE  -  DOSTAWCZE  -  TIROSOBOWE  -  DOSTAWCZE  -  TIR
W oczekiwaniu na naprawę - kawa GRATIS!

AkumulatoryAkumulatory
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Między fi skalizmem, a populizmem!
Rada Powiatu w Olkuszu wprowadziła opłatę za korzystanie przez przewoźników z przystanków komunika-

cyjnych. Podczas obrad XXIX sesji powiatowego sejmiku, 26 lutego br., zdecydowano, że za zatrzymanie busa na 
przystanku fi rma przewozowa zapłaci 5 gr. Podjęcie uchwały poprzedziła dyskusja. Padały argumenty racjonalne 
i populistyczne. Na najważniejsze pytanie: kto tak naprawdę zapłaci za przystanki, odpowiedź nie padła.

Od 1 marca 2011 roku obowiązuje w 
Polsce ustawa o publicznym transporcie zbio-
rowym, w której określono zasady organizacji 
i funkcjonowania regularnego przewozu osób 
w transporcie drogowym. Odpowiedzialnym za 
publiczny transport uczyniono, między innymi, 
powiat i nałożono nań obowiązek planowania, 
organizowania i zarządzania zbiorowymi prze-
wozami, w tym określenie przystanków i usta-
lanie stawek opłat za korzystanie z nich. Usta-
wodawca zdecydował, że opłaty za zatrzymanie 
się busa stanową dochód powiatu, który należy 
bezwzględnie przeznaczyć na utrzymanie przy-
stanków. Dotychczas na terenie powiatu olku-
skiego za korzystanie z przystanków opłat nie 
pobierano.

Dyskusję wokół przystankowego podatku 
toczono w granicach od fi skalizmu do populizmu. 
Orędownik wprowadzenia opłat wicestarosta 
Paweł Piasny optując za wprowadzeniem przys-
tankowych opłat argumentował, że stan higieni-
czny przystanków pozostawia wiele do życzenia. 
- Pieniądze z opłat – tłumaczył wicestarosta 
olkuski – pokryją koszty związane ze sprzątaniem, 
ustawieniem i regularnym opróżnianiem koszy 
na śmieci, na dopilnowanie oznakowania miejsc 
do zatrzymywania się autobusów i busów.

Przeciwko wprowadzeniu przystankowego 

podatku opowiedział się radny Jerzy Kwaśniewski. 
Były starosta argumentował nie bez racji, że 
od 1 marca 2011 roku sprzątanie przystanków 
jest obowiązkiem gmin. Wynika to z art. 3 ust. 2 
p.12 ustawy o utrzymaniu czystości i porządku 
w gminach, w którym zapisano, że „gminy 
zapewniają czystość i porządek na swoim terenie 
i tworzą warunki niezbędne do ich utrzymania, a 
w szczególności: utrzymują czystość i porządek 
na przystankach komunikacyjnych, których 
właścicielem lub zarządzającym jest gmina oraz 
które są położone na jej obszarze przy drogach 
publicznych bez względu na kategorię tych dróg.” 
Dlatego też, kontynuował radny Kwaśniewski, 
Zarząd pod moim kierownictwem opłaty przy-
stankowej nie stosował.

Racje wnioskodawców podbudowywał prze-
wodniczący klubu koalicyjnego, radny Marcin 
Cockiewicz, informacjami o samorządach, które 
takowe opłaty wprowadziły. Nie mówił nato-
miast o takich, które zrezygnowały z poboru przy-
stankowego podatku.
– Odstąpmy od opłat, przestańmy nękać 
przewoźników, znajdźmy inne rozwiązanie 
– apelował radny Andrzej Wójcik. - Niektórzy 
przewoźnicy płacą nawet kilkanaście tysięcy zł. 
miesięcznie i zapewne poszukają rekompen-
saty kosztów w podwyższonych stawkach za 

przejazdy. Przeciwny opłatom okazał się także 
Krzysztof Dąbrowski, który pytał retorycznie:   
– po co zastępować gminę z ich ustawowych 
obowiązków? Wynik głosowania wydawał się 
z góry przesądzony. Za uchwałą przedstawioną 
przez Zarząd Powiatu opowiedziało się 12 rad-
nych;  sprzeciw wyraziło 6 osób, kolejnych 3 
wstrzymało się od decyzji.

Czy zdrożeją bilety?!
Wicestarosta Paweł Piasny poinformował, 

że z tytułu opłat za korzystanie z ok. 500  przys-
tanków zlokalizowanych przy drogach powiato-
wych budżet uzyska miesięcznie ok. 23-25 tys. 
zł miesięcznie, czyli do 300 tys. zł rocznie. Staje 
zatem pytanie, czy gra jest warta świeczki. Czy 
dodatkowe opodatkowanie  fi rm transportowych 
zostało dostatecznie społecznie uzasadnione, 
czy wzięto pod uwagę ryzyko przerzucenia opłat 
przystankowych na klientów poprzez podwyżki 
cen biletów? Doświadczenie wskazuje, że za 
nakładanie w szlachetnych celach podatki płaci 
najczęściej nie ten, na kogo zostały nałożone. 
Toteż podejrzewam, że w efekcie Zarząd Drogowy 
Powiatu posprząta (lub nie) pasażerom busów 
przystanki za… ich własną kasę.

Istnieje pewna wątpliwość: w jaki sposób 
pobierać opłaty za zatrzymywanie się na przy-

stankach „na żądanie”? Ustawa wiąże obowiązek 
uiszczenia opłaty z faktycznym zatrzymaniem się 
pojazdu, a nie jedynie z potencjalną możliwością 
zatrzymania. Na kim zatem spocznie ciężar 
udowodnienia, że bus skorzystał z postoju, bądź 
nie, na danym przystanku. Czy dla potrzeb wery-
fi kacji powiat planuje wprowadzić monitoring, 
czy raczej inspektora-rachmistrza z długopisem? 
Konkurs niebawem?

Przystanek w Krzykawie 
Od dłuższego czasu wygląda tak samo

Jerzy Nagawiecki

Gruźlica powraca - prawda czy mit?
26 lutego br, z inicjatywy Dyrekcji Wojewódzkiego Szpitala Chorób Płuc i Rehabili-

tacji w Jaroszowcu oraz Kuratorium Oświaty w Krakowie przeprowadzono konferencję 
pt. „Gruźlica powraca – prawda czy mit?”. Współorganizatorem wydarzenia był, powołany 
niegdyś wyłącznie do walki z gruźlicą, Szpital Specjalistyczny im. Jana Pawła II w Kra-
kowie. Patronat honorowy objął Marszałek Małopolski Marek Sowa.

Do grona panelistów konferencji 
zaproszono: Konsultanta wojewódz-
kiego z zakresu chorób zakaźnych 
prof. Ewę Niżankowską, Powiatowego 
Inspektora Sanitarnego w Olkuszu 
Agatę Knapik, Małopolskiego Kura-
tora Oświaty Aleksandra Palczewskie-
go, Dyrektora Szpitala w Jaroszowcu 
Krzysztofa Grzesika, Dyrektor Szpi-
tala Jana Pawła II w Krakowie Annę 
Prokop-Staszecką oraz posłankę i le-
karza rodzinnego Lidię Gądek.

Temat sympozjum przykuł uwagę 
niespodziewanie dużej publiki, którą w 
liczbie 460 osób, stanowili dyrektorzy 
i nauczyciele szkół z Małopolski oraz 
w mniejszej części pracownicy ochrony 
zdrowia. Ich obecność była nieprzy-
padkowa, gdyż jak się okazuje, co 
raz więcej zakażeń prątkiem gruźlicy 
odnotowywanych jest wśród dzieci 
i młodzieży. Dlatego akcja informacyjna

prowadzona pośród środowisk szkol-
nych ma zapewnić bezpieczeństwo 
populacji w przyszłości. Właściwe na-
wyki wyuczone w latach młodzieńczych 
wpłyną z pewnością na zmniejszenie 
statystyk zachorowalności na gruźlicę 
w przeciągu najbliższych lat.

Ciągle jednak najważniejszym w 
leczeniu gruźlicy pozostaje możliwie 
najszybsze rozpoznanie zakażenia prąt-
kiem oraz objęcie właściwą profi la-
ktyką rodziny i środowiska chorego. 
– Gruźlica cały czas jest i nie należy 
się jej specjalnie obawiać. Trzeba 
jednak być świadomym zagrożenia i 
jednocześnie wiedzieć jak postępować 
w życiu codziennym by zapobiec 
chorobie – przekonywała w swoim 
wystąpieniu Lidia Gądek. Kolejno 
zabierająca głos Anna Prokop-Staszec-
ka dowodziła, że brak podstawowej 
wiedzy o sposobach rozprzestrzenia-

nia się gruźlicy sprzyja niebezpieczne-
mu powielaniu się ognisk choroby.
    Przypomnijmy zatem, że gruźlica 
to choroba zakaźna będąca klasycz-
nym przykładem choroby społecznej. 
Zarażenie następuje przede wszyst-
kim drogą kropelkową, a tylko 
wyjątkowo poprzez układ pokarmowy 
np. wypicie nieprzegotowanego mleka 
chorych krów. Gruźlica rozwija się u 
3-8 proc. zakażonych prątkiem, przy 
czym najczęściej dotyczy to osób o 
obniżonej odporności. Chyba mało kto 
wie, że może zaatakować każdą ludzką 
tkankę, ale przeważnie ogniskuje się 
w płucach. Do najczęstszych objawów, 
rzecz jasna, zalicza się przewlekły ok. 
3 tygodniowy kaszel, ale nie tylko. 
Równie często towarzyszy mu odkrztu-
szanie plwociny, brak apetytu z jedno-
czesną utratą wagi ciała, nocne poty,
stany podgorączkowe, szybkie męcze-

nie się, duszności w klatce piersiowej, 
a nawet krwioplucie.

Jak należy unikać zagrożenia 
zarażenia się prątkiem gruźlicy? Przede 
wszystkim uwolnić się od wszel-
kich nałogów, uporać się z chorobami 
przewlekłymi, optymalnie się odży-
wiać, zrzucić nadwagę oraz stosować 
szczepionki. 

To oczywiście tylko skrót najważ-
niejszych informacji o gruźlicy, której 

obecność na początku XXI wieku 
w Polsce zmalała. Dziś, nie można 
mówić o nawrocie epidemii gruźlicy, 
jednak statystyki pokazują niewielki 
wzrost zakażeń. Organizacja takich 
konferencji jak ta w Krakowie, ma 
być krokiem wprzód, uprzedzeniem 
rozwoju zdarzeń, który nie może 
zaistnieć.

Tomasz Bargieł
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Requiem dla Przeboju
Przebój Wolbrom rozpierzchł się nagle i niespodziewanie. Klub z 

77-letnią historią odszedł w niebyt. Został uśmiercony pacjent, który kil-
ka tygodni wcześniej wykazywał żywotność godną podziwu. Dowodem 
niezbitym na niedawną sprawność bojową mecz rozegrany 16 listopada 
2013 roku, kończący III-ligowe zmagania pierwszej rundy obecnego se-
zonu. Przebój zmierzył się z Nidą Pińczów i, jak rozpisywały się media, „w 
świetnym stylu” pokonał rywala. „Wolbromianie popisali się niesamowitą 
skutecznością i zdobyli aż siedem bramek nie tracąc żadnej.”

W tym historycznym, bo ostatnim pod szyl-
dem Przeboju meczu w wolbromskiej drużynie 
wystąpili: Karol Półtorak - Marcin Morawski, Krzy-
sztof Michalec, Patryk Kiczyński, Łukasz Jurkowski, 
Tomasz Jarosz, Marcin Szymoniak (77 Tomasz Ba-
liga), Marek Masiuda, Wojciech Wiśniewski (60 
Damian Wsół), Rafał Piszczek, Maciej Balawender 
(66 Paweł Sawczuk). Obfi tą zdobyczą bramkową 
podzielili się: Michalec 2, Jarosz, Wiśniewski, 
Piszczek, Balawender, Sawczuk. Przebój kończył 
jesienną rundę na 7. miejscu z dorobkiem 24 pkt. 
6 meczów wygrał, tyleż zremisował i poniósł 5 
porażek. Przed podopiecznymi trenera Antkiewicza 
otwierały się jasne perspektywy. Tymczasem…

Rozdział 1
5 grudnia 2013 roku, w strażnicy OSP przy 

wolbromskim rynku, rozpoczęto obrady Walnego 
Zebrania Sprawozdawczo-Wyborczego Członków 
Stowarzyszenia KS Przebój. Zebranie zdominowała 
rezygnacja prezesa Andrzeja Kondziołki, który po 
9 latach sprawowania rządów w klubie opuszczał 
Przebój. Dymisja szefa Zarządu zbiegła się z 
informacją o katastrofalnym stanie klubowych 
fi nansów. Okazało się, że zobowiązania Prze-
boju sięgają blisko 400 tys. zł! Skala długu 
zbulwersowała wielu. Liczni zebrani nie usłyszeli 
niestety pogłębionej refl eksji nad przyczynami 
zadłużenia, nie przedstawiono propozycji nowego, 
tańszego sposobu funkcjonowania organizacji. Mi-
norowym nastojom próbował się przeciwstawiać 
obecny na obradach Jan Łaksa. Burmistrz Wolbro-
mia apelował o mobilizację, o wiarę w lepszą 
przyszłość, deklarował się jako przyjaciel klubu, 
zapewnił działaczy, że nadal zamierza wspierać 
Przebój. Wybrany podczas pierwszej części zjazdu 
tymczasowy prezes Paweł Gamrot tonował dysku-
tantów. Rozważnie argumentował, że nowe władze 
klubu muszą zaakceptować i respektować fi nan-
sowe realia. Obiecywał opracowanie i wdrożenie 
planu naprawczego. Na tym obrady przerwano. 
Dokończenie Walnego wyznaczono na styczeń 
2014 roku. Obiecano sobie, że na czele Przeboju 
zostaną postawieni ludzie zdolni ciągnąć klub do 
przodu, znający drogę, którą należy kroczyć!

Rozdział 2
Na środę, 15 stycznia, trener Maciej Antkiewicz 

zaplanował pierwszy trening piłkarzy po zimowej 
przerwie. Do zajęć nie doszło. Zawodnicy zrezygno-
wali z ćwiczeń. Tłumaczyli, że klub ich zwodzi. 
Wciąż nie uregulowano zaległości fi nansowych, 
które sięgają już kilku miesięcy. Aby zawodnicy 
nie wypadli z rytmu szkoleniowego, by zaległości 
nie narosły zbyt wielkie, pracujący od wiosny 
2012 roku szkoleniowiec zaordynował każdemu 
piłkarzowi indywidualny zestaw ćwiczeń. Mieli 
biegać, utrzymywać fi zyczną kondycję i czekać na 
ustabilizowanie się klubowej sytuacji.

Rozdział 3
W piątek, 17 stycznia 2014 roku, podczas 

drugiej rundy Zebrania Sprawozdawczego, dele-
gaci wybrali Pawła Gamrota na przewodniczącego 
Zarządu. Naiwni optymiści liczyli, że sukcesja 
zdoła zamknąć wokół klubowe dysputy, stanie się 
rodzajem ucieczki do przodu. Pomylili się. Wrzenie 
środowiska narastało z dnia na dzień. Kibice dowia-
dywali się o długach, o zablokowanych przez ko-
mornika klubowych kontach. W tej sytuacji nie 
dziwił fakt, iż w odczuciu działaczy i sympatyków 
wolbromskiej piłki Walne nie wypełniło statuto-
wych nakazów przynależnych społecznej organi-
zacji. Obrady były niekompletne - powiadali - bo-
wiem podczas Zebrania Sprawozdawczo-Wybor-
czego nie rozliczono odchodzącego prezesa, nie 
dyskutowano nad skwitowaniem działalności 
Zarządu pod jego kierownictwem, nie doszło do 
procedowania uchwały absolutoryjnej.

Rozdział 4
Upadek KS Przebój przybliżał się. 30 stycznia 

doszło w Urzędzie Miasta w Wolbromiu do spot-

tekście „Problemów Przeboju ciąg dalszy” - udało 
się co prawda przeprowadzić głosowanie uchwały 
o założeniu nowego Stowarzyszenia, a nawet 
dokonać próby wyboru nowego prezesa, ale os-
tatecznie wcześniejsze ustalenia przepadły. (…) 

17 lutego ok. 30 młodych ludzi reprezen-
tujących jedną z frakcji wcześniejszego zebrania 
założycielskiego, powołało stowarzyszenie „Prze-
bój Wolbrom 1937” z ambicjami kontynuowania 
szczytnych tradycji Przeboju. Szefem zarządu 
wybrano Tomasza Wichra. Powstały w środowisku 
futbolowym Wolbromia rozdźwięk stał się usank-
cjonowanym faktem.  Nie rokuje to dobrze znaczny 
rozdźwięk między działaczami, niepokoi też sto-
sunkowo małe zainteresowanie kibiców Przeboju 
ratowaniem klubu.”

Dlaczego?
Zagadkę upadku Przeboju trudno rozgryźć. 

Ludzie zachodzą w głowę i pytają, jak mogło dojść 
do upadku klubu, który przez minione 10 lat był 
jednym z fi larów futbolu w Zachodniej Małopolsce, 
wyrobił sobie markę solidnego partnera. Stabilność 
Przeboju zasadzała się na dwóch mocnych fi la-
rach: samorządzie gminy Wolbrom oraz Fabryce 
Taśm Transporterowych S.A. Dzięki ich wsparciu 
klub zaistniał w Polsce. Jednak stabilność fi nan-
sowa i sportowy poziom to dobra, o które należy 
zabiegać z pietyzmem. Powyższe pryncypia potrak-
towano nazbyt relatywnie. Grzech jednowładztwa, 
nieczytelność działalności administracyjnej, nie-
dostateczna dbałość i przejrzystość w wydawaniu 
społecznych i sponsorskich środków, brak czujności 
Komisji Rewizyjnej zemściły się. Zadłużenie klubu 
osiągnęło ponad 60 procent pokaźnych wpływów 
budżetowych roku 2013. Życie z długiem takich 
rozmiarów okazało się niemożliwe. 

Dlaczego w kasie Przeboju brakło kasy, skoro 
przez kilka minionych lat budżet gminy wspierał 
hojnie wolbromski klub? Stowarzyszenie otrzymało 
250 tys. zł w 2013 roku, 295 tys. zł w 2012 roku, 
400 tys. w 2011 roku. Podobne dotacje płynęły od 
głównego sponsora Fabryki Taśm Transportero-
wych. Dodatkowo klub uzyskiwał dochody z re-
stauracji i hoteliku, ze wsparcia pomniejszych spon-
sorów, z dotacji od samorządu powiatowego. Lokal-
ne środowisko musi poznać przyczyny załamania 
fi nansowego Przeboju. Domagają się tego radni 
miejsko-gminni. „Skoro dopuścili do bankructwa 
klub z 77-letnią tradycją to albo są kompletnymi 
dyletantami, albo zrobili to celowo - grzmi radny 
Kazimierz Pacia. O „miękkość” działań naprawczych 
oskarża władze samorządowe radna Ewa Kazimier-
ska. Na mieście daje się odczuć wrzenie. Ludzie 
postronni oraz zaangażowani kibice chcą wiedzieć, 
co naprawdę było przyczyną upadku klubu. 
Uważają, że dopiero wówczas powstanie właściwa 
atmosfera do podejmowania nowych sportowych 
wyzwań oraz przestrzeń dla powołania kolejnego 
wcielenia Przeboju z datą 1937.

PZPN nakazał
Małopolski Związek Piłki Nożnej otrzymał z Pol-
skiego Związku Piłki Nożnej pismo następującej 
treści: „ W związku z brakiem spłaty zadłużenia 
wobec PZPN klubu KS Przebój Wolbrom prosimy o 
wyciągnięcie wniosków dyscyplinarnych w postaci 
zawieszenia licencji na grę klubu w rozgrywkach 
w rundzie wiosennej 2013/2014”. Dalej PZPN in-
formuje, że klub zalega ze spłatą 55 168 zł i 50 
gr. Pismo podpi-sali wiceprezes PZPN - Eugeniusz 
Nowak i sekretarz generalny - Maciej Sawicki.

PS. Wyrażam nadzieję, że wymazany z piłkarskiej 
mapy Wolbrom nie na długo pozostanie białą 
plamą. W mieście i okolicy prawdziwych 
miłośników futbolu nie brakuje. Oby skrzyknęli się 
jak najszybciej i odbudowali klub. Oby nie zapomn-
ieli wyciągnąć wniosków z przykrych doświadczeń 
niedawnej przeszłości.

kania władz gminy z członkami nowego i starego 
Zarządu klubu. Padło pytanie: co dalej? Wprawdzie 
Przebojowi, na rok 2014, przydzielono z miejskiej 
kasy 231 tys. zł w ramach upowszechniania kul-
tury fi zycznej i sportu wśród mieszkańców, ale przy 
skali zobowiązań – 400 tys. zł, trudno wymagać 
normalnej działalności sportowej. Równocześnie 
burmistrz Jan Łaksa podkreślił, że dotacja ce-
lowa nie może zostać spożytkowana na pokrycie 
klubowych długów. Dodatkowe pieniądze - 19 tys. 
zł, otrzymała działająca przy Przeboju piłkarska 
akademia.

Sponsor strategiczny - Fabryka Taśm Trans-
porterowych S.A. przyobiecał dotacje na pozio-
mie poprzedniego roku (ponad 200 tys. zł) z 
przeznaczeniem na potrzeby piłkarskiej drużyny, 
ale zastrzegał, że pieniądze nie mogą trafi ć do… 
komornika.

Podczas owego spotkania w Urzędzie Mia-
sta działacze sportowi zgodnie podkreślili, że w 
chwili obecnej klubu nie stać na udział drużyny 
w rozgrywkach III ligi. Nowy prezes Paweł Gamrot 
mówił na łamach portalu UM: „Chcemy głównie 
postawić na młodzież, stworzyć jej najlepsze 
warunki, aby mogła się szkolić i rozwijać. Lepiej 
grać w niższych klasach swoimi chłopakami, niż 
obcymi i drogimi, by nadal nie zadłużać klubu. 
Od czerwca będziemy czynić starania, aby odbu-
dowana pierwsza drużyna od przyszłego sezonu 
występowała w lidze okręgowej.”

Rozdział 5
Z początkiem lutego z Wolbromia zaczęły 

napływać coraz bardziej pesymistyczne wieści 
związane z lokalną piłką nożną. Kryzys w Przeboju 
okazał się być głębszy niż początkowo przypu-
szczano. Urząd Miejski cofnął klubowi przyznaną 
wcześniej dotację, administrację stadionu przy 
ul. Leśnej 2 powierzył Stowarzyszeniu Akademia 
Piłkarska Przebój Wolbrom, której prezesem jest 
Krzysztof Guzek. Klub umierał. W poniedziałek, 
10 lutego br., na stronie internetowej KS Przebój 

ukazał się list zwolnionego z pracy trenera Ma-
cieja Antkiewicza: „Dziękuje wszystkim ludziom 
związanym z Przebojem za okres pracy, w którym 
miałem zaszczyt być najpierw drugim, a następnie 
przez niemal 2 lata pierwszym trenerem Prze-
boju. Jest to znaczący okres w moim życiu, przede 
wszystkim zawodowym, stad będę długo pamiętał 
kibiców, sympatyków, pracowników Klubu, spon-
sorów, ludzi związanych z Przebojem oraz zawod-
ników, z którymi niezmiennie zawsze dobrze mi 
się pracowało. (…) Pomimo problemów znanych w 
środowisku i kilku poważnych rewolucji w składzie 
udawało się w kolejnych rundach utrzymać 
dobry poziom sportowy, a zespól kojarzony był 
z waleczną, techniczną i ofensywną piłką nożną, 
był zawsze groźny dla każdego. (…) Tym bardziej 
żal szczególnie tej młodej drużyny, którą udało się 
zbudować w ostatniej rundzie. Wszyscy związani z 
Przebojem ludzie widzieli jak ona się prezentuje, 
zgrywa, krzepnie i jaki ma potencjał oraz jaka 
przyszłość mogła przed tą młodą ekipą stać. Tego, z 
punktu widzenia sportowego, bardzo szkoda!”

Pozostawieni sami sobie zawodnicy rozpie-
rzchli się. Zaczęli gorączkowo poszukiwać możli-
wości kontynuowania sportowych karier. 23-letni 
bramkarz Karol Półtorak został graczem Janiny 
Libiąż podobnie jak Tomasz Baliga, Patryk Kiczyński 
i Wojciech Wiśniewski wylądowali w III-ligowej 
Szczakowiance Jaworzno, Tomek Jarosz podjął tre-
ningi w Spójni Osiek. Także pozostali zdolni 
piłkarze znaleźli lub znajdą nowe drużyny.

Rozdział 6
W Wolbromiu postanowiono realizować 

następujący plan: KS Przebój należy postawić w 
stan upadłości, a w jego miejsce powołać nowe 
stowarzyszenie pod nazwą KS Przebój Wolbrom 
-1937. Zebranie założycielskie zwołano na wie-
czór 10 lutego br. W strażnicy OSP zjawiło się 46 
delegatów. „W czasie trzech godzin bezowocnych 
obrad Zebrania Założycielskiego – informowała 
ofi cjalna strona internetowa Urzędu Miejskiego w 

W poszukiwaniu następcy

Jerzy Nagawiecki

We wrześniu 2012 r, podczas Jubileuszu 75. lecia Przeboju Wolbrom
chyba nikt nie przypuszczał, że półtorej roku później klub przestanie istnieć. 
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Zespół Szkół w Kluczach

Szkoła objęta patronatem 
8 Bazy Lotnictwa 

Transportowego w Krakowie

Liceum  Ogólnokształcące:
Profi le: „mundurowy”
                 „ogólny”

ofiofi
 

ProPro
       

Technikum Elektroniczne:Technikum Elektroniczne:
Szkoła objęta patronatem firm:Szkoła objęta patronatem firm: 
SATELSATEL
E-SYSTEME-SYSTEM
INTERKONEKTINTERKONEKT

Szczegółowe informacje dotyczące szkoły znajdziesz na naszej 
stronie internetowej lub bezpośrednio w sekretariacie szkoły.

KLUCZE, ul. Zawierciańska 15   tel: (32) 6428 421
www.zsklucze.edu.pl         zsklucze@poczta.fm

Szkola_Klucze.indd   1 2014-03-05   01:06:58
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PAŃSTWOWA SZKOŁA MUZYCZNA 
1- GO STOPNIA W OLKUSZU
ogłasza nabór 
na rok szkolny 2014/2015
Szkoła prowadzi naukę gry na instrumentach:

CZNAA 

ch:h:

Zapraszamy dzieci i młodzież 
w wieku 5 do 16 lat - na 
KURSY PRZYGOTOWAWCZE:

15.05.2014 i 22.05.2014
Godz. 17:45- 18:30
kandydaci w wieku 5-8 lat

15.05.2014 i 22.05.2014
Godz. 18:45- 19:30
kandydaci w wieku 9-16 lat

OLKUSZ, ul. Fr. Nullo 6         tel. 32 643 00 65OLKUSZ, ul. Fr. Nullo 6         tel. 32 643 00 65

www.psmolkusz.pl

  Akordeon  Akordeon
  Gitara  Gitara
  Flet  Flet
  Fortepian  Fortepian
  Klarnet  Klarnet
  Perkusja  Perkusja
  Saksofon  Saksofon
  Skrzypce  Skrzypce
  Trabka  Trabka
  Wiolonczela  Wiolonczela

ZAPRASZAMYZAPRASZAMY

Muzyka wpływa na 
uszlachetnienie obyczajów”

“

,,

Arystoteles

Szkola_Muzyczna.indd   1 2014-03-05   20:27:14
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„Każdego dnia odkrywamy na nowo zdolności, „Każdego dnia odkrywamy na nowo zdolności, 
pasje i zainteresowania naszych uczniów”pasje i zainteresowania naszych uczniów”

NASZA SZKOŁA:NASZA SZKOŁA:
- jest szkołą sukcesu- jest szkołą sukcesu
- wychowuje uczniów aktywnych, twórczych, - wychowuje uczniów aktywnych, twórczych, 
  samodzielnych, ciekawych świata,  samodzielnych, ciekawych świata,
- wspomaga indywidualny rozwój każdego ucznia- wspomaga indywidualny rozwój każdego ucznia

W NASZEJ SZKOLE:W NASZEJ SZKOLE:
- panuje niepowtarzalny klimat- panuje niepowtarzalny klimat
- pracuje wykształcona kadra nauczycielska- pracuje wykształcona kadra nauczycielska
- jest bogato wyposażona - jest bogato wyposażona 
  baza sportowo-dydaktyczna  baza sportowo-dydaktyczna

NASI UCZNIOWIE:NASI UCZNIOWIE:
- są laureatami konkursów na wszystkich szczeblach- są laureatami konkursów na wszystkich szczeblach
- rozwijają swoje talenty i zainteresowania- rozwijają swoje talenty i zainteresowania
- osiągają niezbędne kompetencje i umiejętności- osiągają niezbędne kompetencje i umiejętności

Zespół Szkół
Szkoła Podstawowa i Gimnazjum 

im. Króla Jana III Sobieskiego w Dłużcu
Dłużec 7     tel. 32 644-70-02

www.zsdluzec.ehost.pl

Szkola_Dluzec.indd   1 2014-03-05   01:12:06
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Zespół Szkół Nr 1 im. St. Staszica 
w Olkuszu, ul. Górnicza 12

Technikum Nr 1:

- technik mechanik
- technik mechatronik
- technik elektryk
- technik elektronik
- technik ochrony środowiska
- technik geodeta
- technik logistyk
- technik architektury krajobrazu
- technik pojazdów samochodowych
- technik górnictwa podziemnego
- technik urządzeń i systemów 
    energetyki odnawialnej

Zasadnicza Szkoła Zawodowa:
- mechanik pojazdów samochodowych
- ślusarz
- monter mechatronik
- elektryk

Szkoła Policealna:
- Technik masażysta
- Opiekun Medyczny
- Florysta
- Technik usług kosmetycznych

Kwalifi kacyjne kursy zawodowe:
M.11 Eksploatacja złóż podziemnych
M.19. Użytkowanie obrabiarek skrawających

www.zs1olkusz.edu.pl
cku.zs1olkusz.edu.pl
w zs1olkusz edu pl

Nowoczesne kierunki kształcenia Nowoczesne kierunki kształcenia 
oraz świetnie wyposażone pracownieoraz świetnie wyposażone pracownie  
GWARANCJĄ TWOJEGO SUKCESU!GWARANCJĄ TWOJEGO SUKCESU!
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1a

1b

1c

1d

1e

1f

jêzyk polski, historia, 
wiedza o spo³eczeñstwie

jêzyk polski, jêzyk angielski,
historia lub biologia

jêzyk angielski, geografia,
wiedza o spo³eczeñstwie

matematyka, fizyka 

biologia, chemia,
matematyka

przyroda 

historia i spo³eczeñstwo

matematyka, geografia,
informatyka

historia i spo³eczeñstwo

W ROKU SZKOLNYM 2014/2015 PROPONUJEMY NASTÊPUJ¥CE
 
KLASY PIERWSZE: 

im. KRZYSZTOFA KAMILA BACZYÑSKIEGO

IV LICEUM OGÓLNOKSZTA£C¥CE

ul. J. Korczaka 7, 32-300 Olkusz, , e-mail: 4lo@wp.plwww.4lo.ilkus.pl

Wysoki poziom nauczania, bardzo wysoka zdawalnoœæ matury - najwy¿sza 

w powiecie oraz wysoki wskaŸnik EWD (Edukacyjnej Wartoœci Dodanej).

Liczni stypendyœci MEN i Prezesa Rady Ministrów. 

Wspó³praca z uczelniami wy¿szymi realizowana poprzez udzia³ m³odzie¿y

w wyk³adach i warsztatach prowadzonych przez pracowników naukowych: 

Uniwersytetu Œl¹skiego, Uniwersytetu Rolniczego w Krakowie, 

Uniwersytetu Pedagogicznego w Krakowie, 

Udzia³ w pilota¿owym projekcie Ma³opolska Chmura Edukacyjna” - wspó³praca 

z AGH (fizyka) i Uniwersytetem Rolniczym  w Krakowie (¿ywnoœæ i œrodowisko).

Realizacja programu DSD II przygotowuj¹cego do egzaminu pañstwowego - 

zajêcia w grupie miêdzyoddzia³owej.

Bezp³atne kursy przygotowuj¹ce do egzaminu First Certificate in English (FCE).

Szeroki wybór zajêæ pozalekcyjnych w formie kó³ naukowych, zajêcia SKS.

Prê¿nie dzia³aj¹ce Szkolne Ko³o Wolontariatu i PCK, k

Internet dostêpny na terenie ca³ej szko³y (wi-fi).

Wycieczki krajowe i zagraniczne, rajdy, obozy jêzykowe w Anglii, obozy narciarskie.

 

Sukcesy w olimpiadach, konkursach przedmiotowych i zawodach sportowych.

Wysokie lokaty w rankingach szkó³ -   w Rankingu PERSPEKTYW 2014 

IV LO zajê³o 35 miejsce w Ma³opolsce i 

Instytutu Fizyki J¹drowej w Krakowie.

Wspó³praca z S¹dem Rejonowym w Olkuszu.

Warsztaty dziennikarskie prowadzone przez pracowników Instytutu 

Dziennikarstwa i Komunikacji Spo³ecznej Uniwersytetu Jagielloñskiego.

ursy pierwszej pomocy.

415 miejsce w Polsce i otrzyma³o

 tytu³ „Br¹zowej Szko³y 2014”. 

W Rankingu Szkó³ Olimpijskich IV LO zajê³o 93 miejsce w Polsce  - 

najwy¿sze w powiecie.

„

j. polski, historia, wos, 
matematyka lub j. obcy lub edb

j. polski, historia lub biologia, 
matematyka lub wos lub edb

j. polski, matematyka, geografia,
informatyka lub j. obcy 
lub zajêcia techniczne

j. polski, geografia, wos,
matematyka lub j. obcy lub edb

j. polski, biologia, chemia,
matematyka lub j. obcy lub edb

j. polski, matematyka, fizyka,
informatyka lub j. obcy 
lub zajêcia techniczne

przyroda lub 
historia i spo³eczeñstwo

historia i spo³eczeñstwo,
fizyka medyczna - NOWOŒÆ

historia i spo³eczeñstwo,
technologie multimedialne - NOWOŒÆ,
grafika projektowa - NOWOŒÆ

humanistyczno -
prawna

humanistyczno -
jêzykowa

politechniczno -
ekonomiczna

europejsko -
jêzykowa

medyczno -
przyrodnicza

politechniczno -
architektoniczna

NOWOŒÆ!  Podstawy rysunku i kompozycji oraz Podstawy fotografii  - zajêcia prowadzone 
w grupie miêdzyoddzia³owej  dla kandydatów zainteresowanych architektur¹ oraz kierunkami artystycznymi

Nauczane jêzyki obce: j.angielski oraz do wyboru: j.niemiecki lub j.francuski lub j.rosyjski

ZAPRASZAMY NA DZIEÑ OTWARTY W IV LO
28 KWIETNIA 2014 R. (poniedzia³ek)

VILO-gotowe.indd   1 2014-03-05   22:15:13
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Udzia
w projektach
unijnych pozwala
zdoby
dodatkowe
kwalifikacje
z certyfikatami,
po kursach:
baristycznym,
carvingu,
karmelu,
kelnerskim,
barma skim,
prawa jazdy.
Uczniowie
zajmuj po nich
wysokie miejsca
w konkursach,

np.: I miejsce
w III Ogólnopolskim
Konkursie Barma skim

X DRINK CUP
i tytu

„Najlepsza Szko a”

TECHNIKUM: technik
ywienia i us ug gastronomicznych,

hotelarstwa, kelner, organizacji reklamy,
informatyk, energetyk.

LICEUM OGÓLNOKSZTA C CE.
Zasadnicza Szko a Zawodowa

GIMNAZJALISTO

je eli chcesz zdoby
dobry zawód,
przyjd do NAS.

Bukowno, ul. Kolejowa 30, tel./fax 32 646 11 93
www.zs skalka.edu.pl, f: Zespó Szkó w Bukownie

Wspó pracujemy  z czesk  szko  hotelow  we 
Frenštácie pod Radhošt m 
je dzimy na wycieczki turystyczne i zawodowe, 
praktyki miesi czne organizujemy w ciekawych 
miejscach  
wi tujemy i bawimy  si  w rodzinnej 

atmosferze
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Kanalizowanie Klucz
- koszmarny brak odpowiedzialności!

Z uwagi na interesujące żywo decyzje, dotyczące kanalizacji sanitarnej spróbuję pokrótce wyjaśnić, iż 
stopień zaawansowania i realizacji budowy kanalizacji i sieci wodociągowej w Kluczach, prowadzonej przez 
Przedsiębiorstwo Wodociągów i Kanalizacji Sp. z o.o. w Olkuszu, pomimo wielokrotnych monitów z mojej 
strony nadal budzi wiele zastrzeżeń i kontrowersji. Przypomnijmy, że inwestycja jest dofi nansowana przez 
UE ze środków Funduszu Spójności, natomiast zakres rzeczowy określiły Gminy: Klucze, Bukowno, Bolesław, 
Olkusz w roku 2008 przed złożeniem wniosku.

Artykuł sponsorow
any

Realizatorem przedsięwzięcia w imie-
niu samorządów jest Przedsiębiorstwo Wodo-
ciągów i Kanalizacji Sp. z o.o. w Olkuszu. Gmina 
Klucze jak pozostałe gminy jest jedynie pod-
miotem, na terenie którego realizowany jest
projekt, nie sprawuje bezpośredniego nadzoru 
i nie ma wpływu na podejmowane decyzje in-
westorskie takie jak wyłonienie wykonawcy 
oraz egzekwowanie należytego wykonania 
prac. W trosce o dobro mieszkańców możemy 
jedynie na bieżąco monitorować przebieg 
prac i interweniować u inwestora (benefi cjen-
ta) czyli PWiK Sp. z o.o. w Olkuszu.

Bezpośredni nadzór nad realizowanym
przedsięwzięciem prowadzi Jednostka Rea-
lizująca Projekt, w której obecny Przewodni-
czący Rady Gminy Klucze i były zastępca 
Wójta Pan Józef Kaczmarczyk - jest Specjalistą 
ds. technicznych – koordynatorem procedur.
Należy wyjaśnić, że PWiK w tym przed-
sięwzięciu pełni również rolę Wykonawcy, tzw. 
„Siłami własnymi” – wykonuje przebudowę 
przyłączy wodociągowych w ramach kontrak-
tu. Drugim Wykonawcą jest Przedsiębiorstwo 
Wielobranżowe „ELTAR” Sp. z o.o. (Wykonawca 
sieci kanalizacyjnej i odbudowy nawierzchni).

Stan zaawansowania prac na dzień dzisiej-
szy wygląda następująco:
ul. Studzienna – instalacja kanalizacyjna 
i wodna wykonana i odebrana. Położono 
pierwszą warstwę asfaltu, do wykonania 
pozostała warstwa ścieralna (ostateczna),
ul. Dworska – instalacja kanalizacyjna i wod-
na wykonana i odebrana. Położono pierwszą 
warstwę asfaltu, do wykonania pozostała war-
stwa ścieralna,
ul. Nowa – instalacja kanalizacyjna i wodna 
wykonana i odebrana. Położono pierwszą 

warstwę asfaltu, do wykonania pozostała 
warstwa ścieralna (pozostał problem odwod-
nienia w/w ulicy na odcinku włączenia do ul. 
Rabsztyńskiej),
ul. Hardego - wykonana kanalizacja i sieć 
wodociągowa, przepompownia (nie odebrana) 
i wykonana podbudowa tłuczniowa,
ul. Jurajska – kontynuacja prac przy budowie 
kanalizacji w końcowym odcinku ulicy, złożono 
wniosek o zajęcie przedmiotowego odcinka od 
dn. 03.03. – 07.03. br,
ul. Olkuska – wykonana instalacja kanaliza-
cyjna i sieć wodociągowa na odcinku do ulicy 
Kościelnej (usterka w okolicy tzw. źródliska). 
Od ulicy Kościelnej do drogi wewnętrznej 
do cmentarza, ze względu na warunki grun-
towe została zmieniona technologia wykopu 
na metodę rozstrzelinowania za pomocą 
materiałów wybuchowych. Podobna sytu-
acja zaistniała na końcowym odcinku ul. 
Poległych, między innymi z tego względu ter-
min zakończenia robót został przedłużony do 
czerwca 2014r. Złożono wniosek na zajęcie 
pasa drogowego w dn. 03.03. – 07.03. br na  
przebudowę sieci wodociągowej na odcinku  
za kościołem, trwają prace porządkowe na 
całej długości ulicy,
ul. Kościelna  - trwają prace związane z 
wymianą przyłączy wodociągowych,

ul. Poległych - trwają prace związane z 
wymianą przyłączy wodociągowych,
droga do cmentarza  - wykonana instalacja 
kanalizacyjna, brak podbudowy tymczasowej 
umożliwiającej przejezdność,
odcinki ulicy Bogucińskiej (gminne) – na 
odcinku drogi powiatowej trwają prace 
porządkowe, trwa korytowanie i przygotowa-

nie podbudowy na odcinku drogi prywatnej,
ul. Rudnicka - złożono wniosek na zajęcie 
pasa drogowego w dn. 04.03.br., w związku z 
budową przyłącza.

Na bieżąco odbywaliśmy z przedsta-
wicielami PWiK spotkania robocze zostało 
skierowanych kilka pism. W pierwszej 
kolejności pismo z prośbą o konsultowanie 
z mieszkańcami kwestii dotyczących prowa-
dzonych prac i związanych z tym utrudnień 
dla mieszkańców, którzy skarżyli się na złą 
organizację robót ziemnych, a w rezultacie z 
problemami dojazdu do posesji. Podkreśliłem 
w nim, że właściwe planowanie i koordyno-
wanie prac ziemnych przy budowie kanalizacji 
(Przedsiębiorstwo Wielobranżowe ELTAR Sp. 
z o.o.) z pracami przy wymianie wodociągu 
(PWiK Sp. z o.o.) daje szansę na wyelimino-
wanie konfl iktów i ograniczenie uciążliwości 
wynikających z prowadzonej budowy. W kolej-
nym piśmie stanowczo zażądałem intensy-
fi kacji i usprawnienia prac, których celem 
powinno być odtworzenie nawierzchni asfal-
towych, zgodnie z obowiązującym harmono-
gramem robót i deklaracjami Wykonawcy. 
Natomiast w konsekwencji rozpoczęcia prac 
na ul. Jurajskiej po raz kolejny zwróciłem się 
do zarządu PWiK o wyciągnięcie konsekwencji 
personalnych w stosunku do osób, które są 
bezpośrednio odpowiedzialne za koordynację 
prac realizowanych w miejscowości Klu-
cze. Jest to moim zdaniem nie przemyślane 
posunięcie z uwagi na fakt, że nadal brak jest 
przejezdności ul. Bogucińskiej, co powoduje 
całkowity paraliż na odcinku południowym 
ul. Jurajskiej.

Zorganizowałem dwa spotkania, które 
stwarzały okazję na bezpośrednie zadawanie 

pytań Realizatorowi PWiK Sp. z o.o. i Wyko-
nawcy Przedsiębiorstwo Wielobranżowe 
ELTAR Sp. z o.o. Gwarantowano wówczas
mieszkańcom, że największe problemy 
zakończą się do końca listopada 2013 r. 
Po upływie tego terminu zwołano drugie spot-
kanie, ponieważ od poprzedniego spotkania 
minął miesiąc i sytuacja wcale nie jest bardziej 
klarowna, a to co się dzieje przy budowie 
kanalizacji przerosło nasze wyobrażenia.

Jestem zbulwersowany postawą przedsta-
wicieli PWiK Sp. z o.o. i ELTAR, którzy  prze-
rzucali na siebie nawzajem odpowiedzialność  
za utrudnienia i opóźnienia. Kolejne spot-
kanie jest planowane w miesiącu marcu br., 
o szczegółach poinformujemy w późniejszym 
terminie.

Według mnie Jednostka Realizująca Pro-
jekt w sposób nieprofesjonalny wdraża pro-
jekt, a zupełny brak koordynacji prac, wpływa 
na utrudnienia i opóźnienia. Brak organizacj 
prac, przede wszystkim w ul. Bogucińskiej, 
Olkuskiej, Poległych powoduje niezadowo-
lenie wszystkich. Jestem daleki od tego, aby 
posądzać ludzi odpowiedzialnych za prowa-
dzone prace o działania szkodliwe w celu 
wzbudzenia w mieszkańcach niezadowolenia 
i frustracji, aczkolwiek wielu mieszkańców 
ma takie odczucia. Nie chciałbym aby czyjaś 
osobista niechęć do mnie, miała negaty-
wny wpływ na warunki życia mieszkańców 
Klucz. Docierają do mnie sygnały, że koordy-
natorzy prac w odpowiedzi na interwencje 
mieszkańców, próbują całą winę przerzucić 
na mnie i pracowników Urzędu Gminy Klu-
cze. Podkreślam po raz kolejny, że to nie Wójt 
Gminy Klucze realizuje budowę kanalizacji 
i tym samym nie ma bezpośredniego wpływu 
na pracę Wykonawcy.

Codzienne wizje terenowe, sprawiają, że 
jestem bardzo dobrze zorientowany w sytuacji 
na każdej ulicy, gdzie realizowany jest projekt 
i staram się na bieżąco reagować, jednak je-
dyne co mogę zrobić, to interweniować w Jed-
nostce Realizującej Projekt (PWiK Sp. z o.o.) 
i prosić o usprawnienie i przyspieszenie prac.

Wójt Gminy Klucze
Kazimierz Ściążko

LASKI, ul. Sławskowska 3 (Gmina Bolesław)
www.dworek-laski.plwww.dworek-laski.pl    tel. 32 642 48 85

sala 150 osób / parking strzeżony / pokoje dla gości
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b / k /
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Biuro RachunkoweBiuro Rachunkowe
Doradztwo PodatkoweDoradztwo Podatkowe

Teresa 
          Odias    

Bukowno, 
ul. Wodąca 65
tel: 32 6422-033;  604- 987-146
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DORABIANIE  NAPRAWA  
KODOWANIE KLUCZY
PILOTÓW, KART SAMOCHODOWYCH

OLKUSZ
ul. K.K.Wielkiego 24 (Skarbek)
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Wielki fi nał w IV LO!
Olkuska „Czwórka”  ponownie została wyróżniona i doceniona 

przez Małopolskiego Kuratora Oświaty. W ubiegłym roku olkuskie 
liceum wytypowano do przeprowadzenia małopolskiego konkur-
su tematycznego „Bronią czy piórem? Postawy Polaków wobec 
zaborców w okresie Powstania Styczniowego”. Tym razem powie-
rzono jej zorganizowanie równie odpowiedzialnego zadania, miano-
wicie  - konkursu tematycznego dla gimnazjalistów  „Taki to mroczny 
czas...” 70. rocznica Powstania Warszawskiego.

W miniony wtorek,  4 marca br., 
w IV LO został przeprowadzony etap 
wojewódzki konkursu tematycznego 
„Taki to mroczny czas..” 70. rocznica 
Powstania Warszawskiego , do którego 
zostało zakwalifi kowanych 34 gim-
nazjalistów z terenu całego wojewódz-
twa małopolskiego. Konkurs ten or-
ganizowany jest przez olkuską szkołę 
na zlecenie Małopolskiego Kuratora 
Oświaty, a przygotowywany został 
wraz z pracownikami naukowymi 
Uniwersytetu Pedagogicznego w Kra-
kowie. Dostanie się do tego etapu  to 
już nie lada wyczyn! Młodzi  miłośnicy 
historii musieli wykazać się nie tylko 
pasją, olbrzymią wiedzą, ale i wielką 
mobilizacją. Uczestnicy trzeciego eta-
pu zostali bowiem wyłonieni spośród 
395 osób, które przystąpiły do elimi-
nacji szkolnych. „Gratuluję wszystkim 
uczestnikom konkursu podjęcia wy-
zwania, które wymagało wielkiego 
zaangażowania i zdobycia wiedzy 
wykraczającej poza obowiązujący 
gimnazjalistów program nauczania” – 
powiedział dyrektor IV LO Piotr Grojec.

Uczniowie, którzy dotarli do fi nału 
zmierzyli się z 19 zadaniami testowy-
mi, dotyczącymi zagadnień związanych 
z tematyką II wojny światowej ze szcze-
gólnym uwzględnieniem kwestii Po-
wstania Warszawskiego. „Pytano m. in.
o interpretację tekstu źródłowego 
dotyczącego Testamentu Polski Wal-
czącej” - mówi jedna z uczestniczek 
konkursu Weronika Ciurej, uczen-
nica Gimnazjum w Szynwałdzie. „Były 

zadania otwarte i zamknięte, odczyty-
wanie mapy, interpretacja plakatów 
propagandowych itp.”– dodaje Tomasz 
Mazurek (Katolickie Gimnazjum im. 
Świętej Rodziny z Nazaretu w Krako-
wie). „Największą trudność sprawiały  
zadania, w których trzeba było 
dopasować postacie do partii poli-
tycznych, wskazać kolejno upadające 
dzielnice Warszawy”- mówią zgodnie 
Dominik Trybuch (ZS Gimnazjum im. 
Ks. Kard. Stefana Wyszyńskiego w 
Siedlcach) i Kamil Sławkowski (Gim-
nazjum im. Jana Pawła II w Kluczach ).
Wg Kamila Giery (Publiczne Gimna-
zjum im. ks. J. Patrzyka w Lipinkach) 
najtrudniejsze były zadania z analizy 
tekstów źródłowych. Z optymizmem 
dodaje jednak: „z większością sobie 
poradziłem”.

Dlaczego wzięli udział w konkur-
sie? „Historia to moje hobby, dużo 
wiem o II wojnie światowej” (Arkadiusz 
Suda, Zespół Szkolno - Przedszkolny w 
Rzuchowej). „Chciałem dalej pogłębiać 
swoja wiedzę” (Kamil Sławkowski, Gim-
nazjum im. Jana Pawła II w Kluczach) 
– tego typu uzasadnienia powtarzały 
się najczęściej. O  Powstaniu War-
szawskim trudno mówić im bez emocji 
i zaangażowania: „Uważam, że przy-
wódcy zrobili wszystko, aby powstanie 
odniosło sukces. Wiele czynników nie 
zależało jednak od nich. Uważam, że 
powstanie musiało wybuchnąć! I do-
brze, że tak się stało” (Dawid Kaszuba, 
Gimnazjum nr 1 w Spytkowicach). 
„Gdyby powstanie nie wybuchło 

Stalinowi łatwiej byłoby przejąć 
władzę w Polsce” (Katarzyna Węglarz,
Zespół Szkół Nr 4 w Krzesławicach). 
„Powstanie uchroniło Polskę przed cał-
kowitym wchłonięciem przez ZSRR” 
– komentuje  Anna Głowacka (Zespół 
Szkół w Płazie). Wiedza i świadomość 
historyczna młodych ludzi imponuje. 
Nas bardzo cieszy fakt, że  w wielkim fi -
nale znalazło się aż trzech reprezent-
antów Powiatu Olkuskiego: Magdalena 
Matluch (Gimnazjum im. Św. Królowej 
Jadwigi w Suchej), Jakub Płotnikowski 
(Zespół Szkół nr 1 w Bukownie) i Kamil 
Sławkowski (Gimnazjum im. Jana 
Pawła II w Kluczach). Zadowolenia nie 
ukrywa także dyrektor IV LO Piotr Gro-
jec: „Czujemy się wyróżnieni, bowiem 
organizację tego wydarzenia powie-
rzono nam, choć właściwie każda inna 
szkoła mogła dostąpić tego zaszczytu. 
Nasze liceum żyje historią, nie boimy 
się jej i lubimy o niej mówić.

Zwycięstwo w tak prestiżowym 
konkursie będzie dla gimnazjalistów 
niewątpliwie wielkim sukcesem i po-
wodem do dumy. Jednak uczestnicy 
zmagań po cichu liczą też na kon-
kretne korzyści. A te są niemałe! 
Laureaci i fi naliści konkursu zostaną 
nagrodzeni przez Kuratora Oświaty 
odpowiednio dziesięcioma i ośmioma 
punktami rekrutacyjnymi, które gim-
nazjalistom będą doliczone podczas 
naboru do szkół ponadgimnazjalnych 
całego województwa małopolskiego.

...podczas sesji Rady radny traci 20 
procent diety, za nieobecność na 
komisji, której jest członkiem,10 proc. 
Starosta i jego zastępca, jako pra-
cownicy etatowi, diet nie pobierają.

Powiat bankrutem – takie opinie
daje się coraz częściej słyszeć z ust 
prominentnych funkcjonariuszy olku-
skiego starostwa. Znajdujący się w 
szczególnej sytuacji fi nansowej po-
wiat bankrut ogranicza praktycznie 
do zera inwestycyjne poczynania, 
rezygnuje z remontów dróg, redukuje 
na wszelkie sposoby załogę sta-
rostwa, zwalnia pracowników zara-
biających na poziomie diet radnych. 
W powiecie, którego władze sytuują 

jednostkę samorządową w fi nan-
sowej zapaści, diety radnych trzymają 
się mocno, a regulamin pracy Rady 
pozwala na dolce far niente. 
W tej szczególnej sytuacji dopusz-
czam pogląd, że decyzja radnego 
Zygmunta Soleckiego o rezygnacji 
z prac w komisjach rady posiada 
drugie dno. Wskazuje na paradoksy 
związane z naliczaniem diet, otwiera 
debatę związaną z rekompensatami 
i nakazuje refl eksję nad etosem rad-
nego. Odbieram ją jako swoisty rodzaj 
protestu przeciwko nadmiernie wygó-
rowanym, nieuzasadnionym dietom,
które kosztują społeczność powiato-
wą blisko 400 tys. zł rocznie.

IV LO

 c.d. Dieta cud

Jerzy Nagawiecki

Bal karnawałowy

20 lutego br. w Społecznej Akademii Nauk w Olkuszu odbył 
się pierwszy Bal Karnawałowo – Integracyjny dla wychowanków 
OREW w Wolbromiu, dzieci z przedszkoli oraz z klas 1-3 szkół 
podstawowych z terenu powiatu olkuskiego. Balowi przewodził 
Pan animator na szczudłach zachęcając do zabawy tanecznej 
oraz sportowej rywalizacji. Słodki poczęstunek oraz napoje dla 
milusińskich ufundowali: ks. Zdzisław Wypchał, Piekarnia „U Jac-
ka”, „Patrycja & Paweł”, „Społem” w Olkuszu, Nestle Waters Polska, 
„ŁUKA”, Piekarnia EMK, Zbigniew Mystek, Katarzyna Kamionka i 
Lucyna Kulawik. SAN

Gościniec w Dłużcu 
nareszcie dofi nansowany!
Wojewoda Małopolski Jerzy Miller wręczył 18 lutego br. przedstawicielom jednostek 

samorządu terytorialnego promesy na usuwanie skutków żywiołu, w tym osuwisk. 
Samorządy Małopolski otrzymały łącznie blisko 99 mln. zł.  Nareszcie przy znacznych sta-
raniach miejscowej społeczności - 40 tys. zł przyznano na remont drogi gminnej K120623 
w Dłużcu zwanej gościńcem. Szacunkowy koszt remontu wynosi  48.720 zł.

Wojewoda Małopolski Jerzy Miller 
wręczył 18 lutego br. przedstawicie-
lom jednostek samorządu terytorial-
nego promesy na usuwanie skutków 
żywiołu, w tym osuwisk. Samorządy 
Małopolski otrzymały łącznie blisko 
99 mln. zł.  Nareszcie przy znacznych 
staraniach miejscowej społeczności - 
40 tys. zł przyznano na remont drogi 
gminnej K120623 w Dłużcu zwanej 
gościńcem. Szacunkowy koszt remon-
tu wynosi  48.720 zł.

Tak więc Wolbrom zdoła uzyskać 
pieniądze na jedno z sześciu wnio-
skowanych przedsięwzięć. Remonty 
dróg w Jeżówce-Stara Wieś, w Porębie 
Dzierżnej, w Wolbromiu i Zabagnie 
-Radosze będzie trzeba wykonać 

z funduszy własnych.
O środki na naprawę szkód po 

gwałtownych ulewach i wichurach 
władze gminy Wolbrom starają się od 
2012 r. Po letnich ulewach i przejściu 
trąby powietrznej zniszczeniu uległo 
wtedy wiele odcinków dróg lokal-
nych. Protokoły sporządzone przez 
urzędników opisywały szkody na 
drogach gminnych o łącznej długości 
ok. 6,5 km, a wartość szacunkową strat 
obliczono na ok. 300 tys. zł. Zgłoszone 
były także inne zniszczenia. W sumie 
wyceniono szkody na blisko 2,5 mln. 
zł. W roku 2012 na pomoc w ich na-
prawie uzyskano od Województwa 
Małopolskiego 150 tys. zł.

Za przyznane pieniądze udało się 

wyremontować tylko dwa odcinki: 
drogi gminne „Przecinka” w Jeżówce 
oraz ul. Jabłoniowa w os. Wąwóz Kap-
kazy w Wolbromiu. W ubiegłym roku 
Wojewoda uwzględnił wniosek na 
dofi nansowanie naprawy jeszcze 
jednej zniszczonej drogi w Porębie 
Dzierżnej. Koszt remontu zamknął się 
kwotą ponad pół miliona zł, z czego 
dofi nansowanie państwa wyniosło 
360 tys.

W gminie Wolbrom jak nigdzie 
indziej, remonty dróg są konieczne. 
Ciągle ich mało, dlatego zapowiedź 
naprawy odcinka drogi w Dłużcu 
wydaje się darem z niebios.

Jerzy Nagawiecki

Ranking poletkiem 
do dyskusji
Zamieszczony dwa wydania temu przez naszą redakcję artykuł 

„Ogólnopolski ranking szkół ponadgimnazjalnych” wywołał wśród gro-
na pedagogicznego żywe zainteresowanie oraz fale komentarzy. Jeden 
z nich, w formie ofi cjalnego pisma, dotarł do nas od Zespołu Szkół Nr 1
im. Stanisława Staszica w Olkuszu, znanego wszystkim „Mechanika”.

Sporządzanie rankingów często
bywa obarczone grzechem upro-
szczeń i schematów. Stosując ter-
minologię skoków narciarskich, 
bywa niestety, że pod uwagę bierze 
się długość skoku, a nie styl w jakim 
został wykonany. Co więcej, nie 
dolicza się dodatnich punktów za 
niekorzystny wiatr. Opisując wyniki 
edukacyjne „Mechanika” słowami 
„dawna sława technikum z ul. Gór-
niczej w Olkuszu odchodzi do la-
musa” odnosiliśmy się wyłącznie do 
danych z rankingu Perspektywy.

Niemniej trudno nie zgodzić 
się z przedłożonymi argumentami, 
że w oświatowej rzeczywistości 
musi znaleźć się miejsce dla szkół 
dających szansę rozwoju uczniom
słabszym. Fakt ten wpływa nie-
wątpliwie do obniżenia zbiorczych 

wyników edukacyjnych. Ważne jed-
nak, by niezależnie od tła jakie stwa-
rza konkurencja wytrwale poprawiać 
swoje własne osiągnięcia. Tak jest w 
przypadku Mechanika i nikt tego fak-
tu nie śmie kwestionować. Potwier-
dza to m.in. analiza EWD tzw. przy-
rostu wiedzy sporządzana dla 
wyników egzaminu maturalnego. 
W tej klasyfi kacji szkoła lokuje się 
„mniej więcej w okolicach 50 miej-
sca na 196 techników województwa 
małopolskiego”. 

Nade wszystko ważnym jest głos 
uczniów. Ci swoją postawą sprawiają, 
że Mechanik pomimo niżu demogra-
fi cznego odnotowuje stałą tendencję 
zwyżkową podczas rekrutacji do klas 
pierwszych. Z tym faktem również 
trudno polemizować.

red.
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mgr Piotr Drząszcz

  Bank Spółdzielczy 
w Wolbromiu

Punkt Kasowy w Bolesławiu
ul. Główna 37 tel. (32) 642 41 14
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RORROR rachunek oszczędnościowo 
- rozliczeniowy
oprocentowany na 1%

Otwarcie rachunku – 0 zł    
Opłata za prowadzenie rachunku:
   - w pierwszym miesiącu funkcjonowania rachunku - 0 zł

   - od drugiego miesiąca - 3 zł

Prowizja od wpłaty  i wypłaty z rachunku - 0 zł

Internetowy dostęp do konta - 0 zł

Karta płatnicza – 0 zł przy dokonaniu płatności w sklepach 
                               za min. 300,00 zł miesięcznie
Powiadamianie SMS-owe o wpływie na rachunek – 0,15 zł

                                Przelewy realizowane z rachunku:
                                    - przelewy internetowe - 0,50 zł

                                      - przelewy złożone w Banku - 2,50 zł

Po 3 miesiącach prawidłowego funkcjonowania rachunku istnieje 

możliwość uruchomienia linii kredytowej w rachunku ROR.

Prowadzimy także DARMOWE  rachunki  „JUNIOR” 

- dla młodych osób w wieku od 13 - 18 lat.

Przyjdź i sprawdź!
Reklama Banku.indd   1 2014-02-18   16:20:03
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Jak leczyć zwyrodnienie i ból kolana?
Kolano to największy staw ciała człowieka. Po stawie skokowym jest ono drugim najbardziej  i najczęściej 

obciążanym stawem przez ciężar własnego ciała. Ponadto, narażone jest na przeciążenia związane z działaniem 
potężnej siły mięśnia czworogłowego uda (maksymalny ciąg na rzepkę to 300 kg). W stawie kolanowym znajduje 
się wiele struktur anatomicznych, takich jak: łąkotki, więzadła, rzepka, a uszkodzenie już jednej z nich często 
kończy się bólem i poważnym problemem z chodzeniem.

mgr Piotr Drząszcz

Staw kolanowy to jeden z tych stawów, bez 
których ciężko się nam obejść. Łokieć czy nad-
garstek łatwo unieruchomić i przez jakiś czas 
po prostu go oszczędzać czy nawet nie używać. 
W przypadku kolana, nie tak łatwo wyłączymy 
je z codziennych zadań, ponieważ potrzebujemy 
chodzić. Nawet jeśli będziemy utykać i zmniejszy-
my nacisk na daną nogę, to i tak nie unikniemy 
podrażniania i narastania stanu zapalnego. Jak 
mówi ortopeda z naszego Centrum Medyczno-
Rehabilitacyjnego Marlibo-Medica w Olkuszu, dr 
n. med. Marcin Pierchała, nawet te mniejsze urazy 
i słabsze bóle kolana potrafi ą być groźniejsze w 
skutkach, ponieważ pacjent zamiast oszczędzać 
kończynę i zostać w domu, wychodzi do pracy 
i innych obowiązków, pozwalając na łańcuchowy 
efekt nawarstwiania się stanu zapalnego. Po-
nadto, taki pacjent naraża inne struktury kolana 
na przejmowanie obciążenia.

Już w przypadku pierwszych poważniejszych 
i nieustępujących symptomów bólowych warto 
zwrócić się do specjalisty. Jak mówi dr Marcin 
Pierchała, wczesne rozpoznanie to łatwiejsze 
i skuteczniejsze leczenie. Podkreśla on, że naj-
gorsze, co pacjent może zrobić to zbyt długo 
zażywać leki przeciwbólowe na własną rękę 
i bagatelizować ból mając nadzieję, że sam w 
końcu ustąpi. Oczywiście nie należy popadać 
w ekstrema i już przy pierwszych odczuciach 
bólowych zamawiać wizytę lekarską. Jednak 
odkładanie sprawy przez kilka tygodni lub nawet 
miesięcy, co nierzadko zauważamy w naszej pra-
ktyce, nie jest rozsądne.

Należy wziąć pod uwagę, że farmakologiczne 
pozbycie się samego bólu, to jedynie wyłączanie 

naturalnego alarmu w organizmie bez zapobie-
gania przyczyny jego powstawania. Wyobraźmy 
sobie boksera, który przed walką zażył dużą 
garść leków przeciwbólowych, aby nie czuć bólu 
spowodowanego uderzeniami przeciwnika. To, 
że bokser nie będzie czuł bólu, nie zmniejszy 
uszkodzeń. Może wręcz powiększyć skalę obra-
żeń. Identycznie w przypadku kolana, wytłumiony 
alarm nie będzie informował o podrażnieniach, 
a więc będą się one mogły nasilać i kumulować 
z każdym krokiem i obciążeniem uszkodzonej 
struktury w stawie.

To właśnie niedoleczone lub leczone jedynie 
przeciwbólowo przebyte urazy stawu kolanowe-
go mogą powodować zwyrodnienie stawu. Tymi 
urazami mogą być zbagatelizowane i nieleczone: 
skręcenie lub stłuczenie stawu kolanowego, 
przeciążenia, mikro-naderwania i naciągnięcia 
aparatu więzadłowo - torebkowego kolana, 
przeciążenia i uszkodzenia łękotek itd.

Inną przyczyną destrukcji powierzchni sta-
wowej kolana może być zmiana w układzie 
szkieletowo-mięśniowym kończyn dolnych czy 
kręgosłupa (skrzywienia), co prowadzi do zmian 
w rozkładzie obciążeń stawów kolanowych. 
Przyczyną mogą być również nadwaga i otyłość, 
starzenie się organizmu oraz zaburzenia en-
dokrynologiczne: niedoczynność tarczycy, akro-
megalia, choroby ogólnoustrojowe, np. cukrzyca 
oraz przewlekłe stany zapalne stawów (w takich 
chorobach, jak reumatoidalne zapalenie stawów 
lub dna moczanowa).

W każdym z przypadków zmiany zwyro-
dnieniowe nie pojawiają się w dzień, tydzień 
czy nawet miesiąc. Są to powolnie narastające 

zmiany chorobowe. Nasilają się powoli, stopnio-
wo, w miarę jak postępuje niszczenie chrząstki 
stawowej. Aby nie dopuścić  do rozwoju choro-
by zwyrodnieniowej kolana lub ją zahamować, 
należy w pierwszej kolejności eliminować wyżej 
wymienione czynniki ryzyka. W przypadku za-
istnienia zaawansowanego stadium destrukcji 
chrząstki stawowej należy zastosować odpo-
wiednie leczenie farmakologiczne, a w sytua-
cjach najpoważniejszych należy brać pod uwagę 
leczenie operacyjne. W każdym z przypadków 
warto stosować odpowiednią dietę w aspekcie 
regeneracji chrząstki stawowej oraz normalizacji 
masy ciała (aby odciążyć stawy) oraz dostosować 
odpowiedni tryb życia w postaci utrzymy-
wania odpowiedniego i dostatecznego poziomu 
aktywności ruchowej.

W każdym stadium zwyrodnienia niezwy-
kle istotne są odpowiednio dobrane zabiegi 
rehabilitacyjne. Mogą one nie tylko zapobiegać 
procesowi degeneracji chrząstki stawowej, ale 
również go hamować, a nawet cofać. Leczenie 
zachowawcze polega między innymi na zas-
tosowaniu niesteroidowych leków przeciwza-
palnych, leków wspomagających regenerację 
chrząstki stawowej oraz preparatów kwasu 
hialuronowego wspomagających metabolizm 
chrząstki stawowej. Jak podkreśla dr Marcin 
Pierchała najlepsze rezultaty leczenia przynoszą 
jednocześnie stosowane zabiegi rehabilitacyjne 
oraz leczenie farmakologiczne, czyli leczenie
kompleksowe. Doktor Marcin Pierchała posiada 
duże doświadczenie nie tylko w leczeniu za-
chowawczym zwyrodnień stawów, ale również 
w wykonywaniu endoprotezoplastyki (operacji 

wymiany stawu) jako chirurg w Szpitalu Woje-
wódzkim w Bytomiu. Należy pamiętać, że le-
czenie zwyrodnienia to zarówno jak w przypadku 
jego narastania, długi proces.

Podsumowując, skuteczne leczenie choroby 
zwyrodnieniowej wymaga wyeliminowania 
wszystkich czynników ryzyka mogących sprzyjać 
powstawaniu zwyrodnienia, a nie tylko je-
dnego. Koniecznością jest hamowanie i cofanie 
powstałych już degeneracji, czyli regeneracja 
chrząstki stawowej. Tutaj niezbędne są zabiegi 
rehabilitacyjne oraz leczenie farmakologiczne. 
Równocześnie pacjent musi uzyskać redukcję 
masy ciała oraz mieć odpowiednią dawkę ćwiczeń 
leczniczych (czyli dostosowanych indywidualnie). 
Takie kompleksowe leczenie w dłuższej perspe-
ktywie czasu może uchronić przed poważnymi 
skutkami zwyrodnienia stawu.

W celu umówienia wizyty do dr Marcina Pierchały prosimy o kontakt z: 
Centrum Medyczno-Rehabilitacyjne Marlibo-Medica w Olkuszu, tel. (32) 62 61 731

Miejsko Gminne Centrum Medyczne
WOL-MED

Przychodnia wielospecjalistyczna
w Wolbromiu, ul. Skalska 22

tel. 32 644 10 29  lub  32 644 12 74

Z okazji Dnia KobietZ okazji Dnia Kobiet
przebadaj sie ze znizka!przebadaj sie ze znizka!

Mammografi a

-20%

    Badanie 

densytometryczne

* wszystkie zniżki wyłącznie za okazaniem reklamy!

29 zł

-30 %

* badanie przeznaczone dla 
kobiet w wieku 25 - 59 lat

* badanie przeznaczone dla 
kobiet w wieku 50 - 69 lat

Cytologia

Bezpłatnie!
UWAGA! Część badań możesz wykonać tego samego dnia!

Nie zwlekaj i zadzwoń teraz !!!

   Szczepionka 

  przeciwko grypie

i pneumokokom

Badania USG 

Wszystkie badania laborato-

ryjne bez skierowania

do 20 marca 2014 -30 %

(również OKA)

..
,,,,

Wol-Med na 22 wydanie_new.indd   1 2014-03-06   04:52:42
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 W tym roku Dzień Kobiet w Bukownie zaczęto świętować już 3 marca.
Wszystko za sprawą aktywnie działających członków Stowarzyszenia „Opty-
miści” z Przewodniczącym Wendelinem Kołtonem na czele. Przybyłe do auli
miejscowego Centrum Kultury Panie zostały przywitane przez wesoło pogrywa-
jącą kapelę w składzie: Tadeusz Kańczuga, Cezary Pańkowski, Jerzy Mucha,
Wacław Fulbiszewski, Adam Hejak i Stefan Koźmiński.

Po odegraniu kilku piosenek i przywitaniu 
gości, pośród których znaleźli się m.in. posłanka 
Lidia Gądek, burmistrz Mirosław Gajdzisze-
wski, zastępca Józef Paluch i przewodniczący 
Rady Miasta Zbigniew Urbański, występy na 
scenie postanowiły ubarwić… same kobiety! 
Chór w składzie Alina Kołton, Anna Wojtas, Ma-
ria Klein, Elżbieta Ślusarczyk i Teresa Spyra 
rozbawił ponad 50. osobową publikę na całego. 
Parafrazując słowa wszechobecnej w ostatnim 
czasie Bałkanicy - działo się, była zabawa, było 
głośno i radośnie! Były przytupy, poklaskiwanie, 
wspólne kołysanie, a orkiestra nie oszczędzała 
sił! Kiedy jednak brakło jej tchu to recytatorski 
popis dały Pani Barbara Cebo i Janina Dąbrowa. 
Czytając swoje wiersze przeniosły zebranych w 
świat dawnych zwyczajów i obrzędów. Po po-
nad godzinnej uczcie duchowej wszyscy goście 
przeszli do zakuluarowej sali, gdzie czekało na 
nich pyszne ciasto i kawa. Burmistrz Gajdzisze-
wski wykorzystując biesiadną atmosferę przy 
stole, którą wzniecała przybyła za gośćmi kapela, 
wręczył każdej Pani tulipana.

Wielką radością było w tym dniu zobaczyć 
wszystkie Panie Seniorki uśmiechnięte 
i szczęśliwe. Jak same mówiły, to dzięki takim 
spotkaniom czerpią energię na kolejne tygodnie. 
Gratulacje i wyrazy uznania należą się i Panom, 
którzy po zakończeniu imprezy, z instrumenta-
mi w dłoni i szminką na policzkach wracali do 
swoich domów.

Mirosława Bargieł

Dzień kobiet w Bukownie

www.serwisjurajski.pl serwisjurajski@gmail.com

  Reportaże video
         500 128 832

     Interwencje dziennikarskie
                       602 240 866

Redaktor naczelny: 
Michał Turski

Adres redakcji: 
32-329 Bolesław, 
ul. Kopalniana 12

 Wydawca i skład: PROMO Michał Turski
                       Druk: Pro Media Sp. z o.o.

  Reklama i patronat 
              571 457 195

Tu docieramy, co dwa tygodnie!

Miechów

Wolbrom
Klucze
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OlkuszBukowno

Trzyciąż
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Charsznica

Skała

Sułoszowa

Redakcja “Serwisu Jurajskiego” nie ponosi odpowiedzialności za treść ogłoszeń, komunikatów i reklam.

Przepis kulinarny

Strogonow

Horoskop 

Waga

Skorpion

Baran Lew

Byk

Rak

Panna

Wodnik

Ryby

 
 

 

 

 

 

 

 
 

 

PL.SERWIS.

 

 

 

 

 

 
 

 

 

KryStyl PROJECT

www.krystyl.plwww.krystyl.pl BOLESŁAW, ul. Kopalniana 9

Torby na laptopy, torebki filcowe nieprzemakalne 
z dodatkiem skóry i haftem komputerowym, teczki

tel. tel. 695 045 270695 045 270

Haft komputerowy
Projektowanie      Szycie
Poprawki krawieckie

Haft_KryStyl_Boleslaw.indd   1 2013-11-20   19:31:28
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Olkusz, ul. Zagaje 2
(dawny Complex Cabała)
www.defacto-olkusz.pl CENTRUM

Al. Tysiąclecia

WOLBROM obwodnica
Olkusza

KRAKÓW

94

Fit Gym CenterFit Gym Center

Dla wszystkich Gości Restauracji DeFacto

       30% rabatu na wszystkie potrawy

RestauracjaRestauracja
Snack BarSnack Bar

Hotel 24hHotel 24h
Klub MuzycznyKlub Muzyczny

DeFacto_Olkusz.indd   1 2014-03-05   20:12:15
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KUPONY RABATOWEKUPONY RABATOWE
        DO RESTAURACJI SORRENTODO RESTAURACJI SORRENTO

BOLESŁAW, ul. Główna 55 (dworek) tel. 32 642 40 10tel. 32 642 40 10
8 marca

Każda niedziela marca

Każdy poniedziałek marca Każdy wtorek marca Każda środa marca

Każdy czwartek marca Każdy piątek marca Każda sobota marca

 Dla każdej Pani  
 goszczącej w progach 
  restauracji 
Sorrento...

Rabat na 
dużą pizzę

* dotyczy konsumpcji na miejscu

Tortilla z kurczakiem
         + Coca-Cola 0,5l

Wszystkie włoskie
   potrawy z makaronem

* dotyczy konsumpcji na miejscu

-50%

- zupa
- schabowy
- ziemniaki
- surówka
- z dowózem do domu!

12 zł Nuggetsy z frytkami
   + Coca-Cola 0,5l

10 zł

Do sernika z czekoladową
nutą...

     kawa z ekspresu gratis!

Zestaw obiadowy
- rosół z makaronem
- roladka wieprzowa
- fi let po parysku
- ziemniaki i kluski
  śląskie
- zestaw surówek
- ciasto domowe

* dotyczy konsumpcji na miejscu

24 zł
wy
ki
a
zem do domu!m do domu!

awy z makaronem

y konsumpcji na miejscu

wy z makaronem

y konsuummmpppccjjji nnaa mmiieeeeejjjjjsscu

ą pizzę

k ji i j

kluski

wek
we

konsumpcji na miejscu

ki

k

10 złkawa+ szarlotka GRATIS

progach w pp ogach 50%
acji 
.

zarlotka GR

j
..

l k

k k

Sorrento połówka kupony.indd   1 2014-03-04   20:15:51
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